

液晶与显示 2010, 25(5) 635-639 ISSN: CN:

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

## 材料物理和化学

悬浮在向列相液晶中球形微粒周围的土星环和偶极子缺陷的稳定性

王玉生<sup>1</sup>, 吕健<sup>1</sup>, 宋纳红<sup>2</sup>

1. 华北水利水电学院 数学与信息科学学院, 河南 郑州 450011, E-mail: wangyusheng@ncwu.edu.cn;

2. 河南财经学院 计算机科学与信息工程学院, 河南 郑州 450002

摘要：

在向列相液晶中悬浮的球形微粒周围可能存在两种类型的缺陷:土星环结构和偶极子结构。文章通过计算它们的自由能,研究了向列相液晶中两种类型缺陷的稳定性。计算结果表明:当 $k_{24} < k(1-(1/2)\ln(R_1/r_c))$ 时,土星环缺陷是稳定的,并且和球形微粒的半径无关,其中 $R_1$ 是液晶分子的长度,  $k$ 和 $k_{24}$ 是弹性常数, $r_c$ 是向错线核心的半径;当 $k_{24} > k(1-(1/2)\ln(R_1/r_c))$ 时,对于半径较小的球形微粒土星环缺陷比较稳定,但是对于较大的球形微粒偶极子缺陷比较稳定。进而可得,通过增加粒子半径、鞍形展曲弹性常数 $k_{24}$ 或者减小弹性常数 $k$ 的方法可以实现土星环缺陷向偶极子缺陷的转变。

关键词：指向矢场 土星环缺陷 自由能

## Stability of Saturn-Ring and Dipole Defects Around Microspheres Suspended in Nematic Liquid Crystals

WANG Yu-sheng<sup>1</sup>, LÜ Jian<sup>1</sup>, SONG Na-hong<sup>2</sup>

1. College of Mathematics and Information Science, North China University of Water Resources and Electric Power, Zhengzhou 450011, China, E-mail: wangyusheng@ncwu.edu.cn;

2. College of Computer Science and Information Engineering, Henan University of Finance and Economics, Zhengzhou 450002, China

Abstract:

The stability of Saturn-ring and dipole defects in nematic liquid crystals is studied. Two structures are possible around microspheres suspended in nematic liquid crystals: a Saturn- ring and a dipole, which are investigated by calculating their Frank free energy. As a result, if  $k_{24} < k(1-(1/2)\ln(R_1/r_c))$ , the Saturn-ring is the preferred configuration which does not depend on the particle size, where  $R_1$  is the length of liquid crystal molecule,  $K$  and  $k_{24}$  are the elastic constants, and  $r_c$  is the radius of the disclination line core. If  $k_{24} > k(1-(1/2)\ln(R_1/r_c))$ , for small particles the Saturn-ring defect is more stable, and contrarily for large particles the dipole defect is more stable. The results demonstrate that a transition from the Saturn-ring defect to the dipole defect is induced either by increasing the particle size, the saddle-splay elastic constant  $k_{24}$  or by decreasing  $k$ .

Keywords: director field Saturn-ring defect free energy

收稿日期 2009-12-12 修回日期 2010-01-27 网络版发布日期 2010-09-28

基金项目:

华北水利水电学院青年科研基金(No.HSJ2009018)

通讯作者:

作者简介: 王玉生(1979-),男,河南新乡人,讲师,主要从事液晶物理方面的研究。悬浮在向列相液晶中球形微粒周围的 土星环和偶极子缺陷的稳定性

作者Email:

参考文献:

[1] Poulin P, Stark H, Lubensky T C, et al. Novel colloidal interactions in anisotropic fluids  
[J]. *Science*, 1997, 275: 1770-1773.

[2] 王玉生,宋纳红. 向列相液晶中向错线和向错点自由能的计算  
[J]. 液晶与显示,2008,23(3):261-265.

[3] Lubensky T C, Pettey D, Currier N, et al. Topological defects and interactions in nematic emulsions  
[J]. *Phys. Rev. E*, 1998, 57(1): 610-625.

[4] 王新久. 液晶的结构、缺陷与织构  
[J]. 液晶与显示,1996, 11(1): 1-15.

[5] Poulin P, Weitz D A. Inverted and multiple nematic emulsions  
[J]. *Phys. Rev. E*, 1998, 57(1): 626-637.

[6] Poulin P, Cabuil V, Weitz D A. Direct measurement of colloidal forces in an anisotropic solvent

[J]. *Phys. Rev. Lett.*, 1997, 79(24):4862-4865.

[7] Gu Y D, Abbott N L. Observation of saturn-ring defects around solid microspheres in nematic liquid crystals  
[J]. *Phys. Rev. Lett.*, 2000, 85(22): 4719-4722.

[8] Frank F C. On the theory of liquid crystals  
[J]. *Discuss. Faraday Soc.*, 1958, 25: 19-28.

[9] Wang Y S, Yang G H, Tian L J, et al. Stability of disclinations in nematic liquid crystals  
[J]. *Commun. Theor. Phys.*, 2006, 45(6):993-999.

[10] Kleman M. *Points Lines and Walls: in Liquid Crystals, Magnetic Systems and Various Disordered Media*  
[M]. New York: Wiley, 1983.

[11] Dennes P G. *The Physics of Liquid Crystals*  
[M]. London: Oxford University, 1974.

[12] Mori H, Nakanishi H. On the stability of topologically non-trivial point defects  
[J]. *J. Phys. Soc. Jpn.*, 1988, 57(4):1281-1286.

本刊中的类似文章

Copyright by 液晶与显示